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 شرط خطیب جمعه تهران 
برای ارتباط با آمریکا

امام جمعه موقت تهران با اشاره 
به مذاکرات در حال انجام احیای 
برجام در وین خاطرنشان کرد: باید 
تمام تحریم ها از جمله هسته ای و 
تحریم های حقوق بشری و غیره 
ذلک لغو، نه تعلیق شود، یعنی به طور 
کامل و دائم لغو شوند. حجت الاسلام 
احمد خاتمی سفر رئیس جمهور به 
روسیه را از سفرهای کلیدی خواند 
و گفت: اما درباره این سفر پرفایده 
بی مهری شد. 17 الی 18 هدف در 
این سفر داشتند که سفر محقق شد. 
در عین حال قانون اساسی می گوید 
با تمام دنیا بر اساس منافع متقابل 
ارتباط داشته باشیم جز با رژیم 
ارتباط  هیچ گاه  که  صهیونیستی 
نخواهیم داشت و با آمریکا هم تا 
وقتی آدم نشده رابطه نداریم. این 
سیاست ما و رهنمود مقام معظم 
رهبری است؛ بعضی ها می گویند نه 
با همه کشورها رابطه ندارید اما اینها 
دنیا را آمریکا و انگلیس و برخی دیگر 
می بینند، انگار جاهای دیگر کشور 
محسوب نمی شوند. اولویت سیاست 
خارجی ما همسایه ها هستند. ما 1۵ 
همسایه داریم با ظرفیت های فراوان. 
ما می توانیم با ارتباط قانونی و عادلانه 

مشکلات مان را حل کنیم.

یـــادداشت

امیدواری ها نسبت به مذاکرات وین زیاد است و روز به روز 
هم این امیدواری ها بیشتر می شود. تا هفته قبل اروپایی ها و 
آمریکایی ها درباره روند و کندی مذاکرات نق می زدند و بهانه 
تراشی می کردند و اینکه اگر مذاکرات همین طور پیش برود 
باید به دنبال طرح دیگری نیز باشیم. اما اکنون دیده می شود که 
یک هفته است از این حرف ها زده نمی شود. این نشان می دهد 
که مذاکرات در بستر خوبی افتاده و طبیعتا هم آمریکایی ها به 
نحوی راضی هستند و هم اروپایی های منفی مثل انگلیس و 
فرانسه چند روزی است که سکوت کرده اند. طرف ایرانی هم که 
اظهار نظر مثبت می کند. از طرف دیگر نیز احساس می شود که 
غیر از روند مذاکرات در وین روند دیگری هم البته نه مستقیم 
که با واسطه هایی مثل وزیر خارجه قطر و آمدنش به تهران و 
تماس های تلفنی و تلاش هایی که بقیه می کنند در جریان است. 
لذا یک پیام هایی غیر از مذاکرات وین تبادل می شود که آن 
پیام ها در تسریع روند مذاکرات وین موثر است. به نظر می رسد 
که حداقل طی یک هفته تا ده روز آینده  نتایج مثبت تری را 
ببینیم که از این نتایج مثبت تر بتوانیم به مذاکره مستقیم برسیم. 
بالاخره در چارچوب نظام بحث مذاکره مستقیم صورت گرفته 
شده و قطعی است. حال اینکه این مذاکره کی شروع شود طرف 
ایرانی می خواهد حداکثر زمان را داشته باشد که طرف آمریکایی 
خیلی به این مذاکرات نیاز داشته باشد و از طرفی خود مذاکرات 
هم به این رو در رو نشستن ایران و آمریکا نیاز داشته باشد. لذا 
اکنون به مرحله ای نزدیک شده و می رسیم که ایران و آمریکا 
با هم بنشینند برخی چالش هایی را می توانند با گفت وگو های 
مستقیم حل و فصل کنند از جلوی پایشان بردارند. هر چند که 
این اتفاق خواهد افتاد و روند مثبتی را شاهد هستیم و در انتها 
نیزمثل دفعه قبل این توافق را باید ایران و آمریکا امضا کنند. 
طبیعتا وقتی که ما به مرحله نهایی نزدیک می شویم دو طرف باید 
روبه روی هم بنشینند. البته آمریکایی ها نیز با تغییراتی که در تیم 
مذاکره خود داده اند تیم خود را مقداری شسته و رفته کرده اند که 
نشان می دهد تیم جدید تیمی است که آمادگی بیشتری برای 
گفت وگو و امتیاز دادن دارد و می خواهد این مساله حل و فصل 
شود. البته این دونفری که از تیم مذاکره کننده آمریکا بیرون 
رفتند یعنی ریچاد نفیو و آرین  طباطبایی با برجام مخالف نبودند 
اما استدلال های خود را داشتند از این قرار که ایران راستی 
آزمایی و تضمین می خواهد و طرف آمریکایی هم می خواهد در 
این رابطه به ایران امتیازی بدهد که اینها در برجام نبوده است. 
لذا آنهایی که از تیم مذاکره کننده آمریکا بیرون رفتند می گویند 
تیم ترامپ در کنگره قانونی را تصویب کرد که نمی توان هیچ 
تغییری در برجام داد و اگر تغییر کوچکی هم در برجام بدهیم 
مجبوریم با کنگره مقابله کنیم که آنها نیز موافقت نخواهند کرد. 
اما رابرت مالی با بلینکن و کاخ سفید هماهنگ است و معتقد 
است که باید امتیازاتی به ایران بدهیم و به نظر می رسد با این تیم 

مذاکره راحت تر و دستیابی به توافق سهل تر باشد.

امید به توافق بیش از گذشته 

تبریک برای صعود به جام جهانی
آیت ا... سیدحسن خمینی با انتشار تصویری 
از گل تیم ملی فوتبال مقابل عراق در مسابقه 
پنجشنبه، در واکنش به صعود تیم ملی فوتبال ایران 
به جام جهانی در صفحه اینستاگرام خود نوشت: 
»صعود مقتدرانه تیم ملی فوتبال به بازی های 
جام جهانی قطر بر همه دوستان مبارک باد! باید 
به همه دست اندرکاران، مربی خوب تیم که بی هیچ 
ادعا کاری بسیار بزرگ را رقم زد و بازیکنان خوب 
تیم ملی تبریک گفت این آغاز راه است… باید 
برای قرارگرفتن در »سیدهای بهتر« همه تلاش 
را مصروف کنیم. در این روزهای سختی، شادی 

صعود به جام جهانی بهترین ارمغان بود.«

جلسه نمایندگان با رئیس جمهور
معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: هفتمین 
با  رئیس جمهور  با  مجلس  نمایندگان  جلسه 
حضور مجمع نمایندگان استان های خوزستان، 
چهارمحال و بختیاری و لرستان برگزار شد. سید 
محمد حسینی درباره دیدار این هفته نمایندگان 
با رئیس جمهور افزود: هفتمین جلسه نمایندگان 
مجلس با رئیس جمهور با حضور مجمع نمایندگان 
استان های خوزستان، چهارمحال و بختیاری و 
لرستان در فضایی صمیمی برگزار شد؛ در این 
جلسه علاوه بر نمایندگان، استانداران این ۳ 
استان، معاون اجرایی و رئیس دفتر رئیس جمهور 
حضور داشتند. وی در رابطه با درخواست های 
نمایندگان در نشست با رئیس جمهور اظهار کرد: 
مباحث متنوع و مهمی از سوی نمایندگان مطرح 
شد از جمله ضرورت کاهش نرخ بیکاری با ایجاد 
فرصت های شغلی جدید، مشکل کمبود آب شرب 
و کشاورزی، لزوم مدیریت آب و رعایت حقابه ها که 

مسئله غالب استان های کشور است. 

حضور بر مزار میرزا کوچک خان 
میرزا  مزار  برسر  حضور  با  رئیس جمهور 
کوچک خان جنگلی با قرائت فاتحه به مقام شامخ 
این مبارز شهید ادای احترام کرد. حجت الاسلام 
سیدابراهیم رئیسی هنگام حضو در گلزار شهدای 
رشت و مزار سردارجنگل، با گرامیداشت رشادت ها 
و مبارزات مجاهدانه میرزا کوچک خان در مقابل 
استبداد داخلی و استعمار خارجی گفت: باید 
رشادت ، مبارزات و مجاهدت های شخصیت هایی 
مانند میرزا کوچک خان جنگلی به نسل جوان و 

آینده به خوبی شناسانده شود. 

موضوع توافق موقت ساختگی است
کارشناس مسائل سیاست خارجی گفت: طرح 
بحث توافق موقت، تصنعی و ساختگی است زیرا 
می خواهند حقوق ملت ایران را به عنوان امتیاز به 
جمهوری اسلامی بفروشند اما جمهوری اسلامی 
چنانچه بارها اعلام کرده زیر بار چنین نمایشی 
نخواهد رفت. محمد قادری درباره کارشکنی 
دولت های غربی در راستی آزمایی و تضمین در 
مذاکرات گفت: طرف غربی از ابتدای شکل گیری 
فرآیند جدید مذاکرات در وین، میان ایران و ۴+1 
همه تلاش خود را برای اینکه مسیر مذاکرات به 
سمت مذاکره منطقی، اصولی و معطوف به یک 
توافق خوب پیش نرود، انجام داد. این موضوع که آنها 
عامل پدید آمدن شرایط فعلی برای برجام هستند 

کاملا روشن است. 

درخواست ایران از سازمان ملل
مشاور ارشد وزیر امور خارجه در امور ویژه سیاسی با 
ارسال پیامی به گرونبرگ نماینده ویژه دبیرکل در امور 
یمن، کشتار مردم بی دفاع یمن و  بمباران های گسترده 
شهرها، اماکن غیر نظامی و زیر ساخت های یمن توسط 
ائتلاف ضد مردم یمن را محکوم کرد. در بخشی از این 
پیام، ضمن انتظار محکوم کردن این اقدامات سبوعانه 
و مخالف حقوق شناخته شده بین الملل، از سازمان 
ملل متحد و همه ارگان های انساندوستانه بین المللی، 
خواسته شده تا اقدامات عاجل جهت توقف این جنایات 

ضد انسانی به عمل آورند. 

خبـــر

آرمان ملی: رئیـس جمهور با بیان 
اینکه دولت و مجـلس با همکاری می توانند 
گام های ماندگاری برای برطرف کــردن 
مشـکلات مناطــق مخــــتلف کــشور 
و دغدغه های مردم بردارند، گفت: دولت 
مصمم است با اولویت سنجی و نگاه آمایشی، 
نسبت به تامین نیازها و رفع مشکلات مردم 
مناطق مختلف کشور اقدام کند. سید 
ابراهیم رئیسی صبح پنج شنبه در دیدار 
مجمع نمایندگان استان های خوزستان، 
چهارمحال و بختیاری و لرستان با اشاره به 
اهمیت پیگیری و اجرای مصوبات سفرهای 
استانی، اظهارداشت: لازم است استانداران و 
معاونت اجرایی ریاست جمهوری با همکاری 
نمایندگان مجلس روند اجرای مصوبات را 
پیگیری کنند تا نتایج ملموسی برای مردم 
داشته باشد. رئیس جمهور وجود پروژه های 
نیمه تمام فراوان را از مشکلات استان های 
مختلف کشور دانست و خاطرنشان کرد: 
دولت تلاش می کند تا حد امکان نسبت به 
آغاز پروژه های جدید اقدام نکند و طرح های 
نیمه تمام را با اولویت ضروری بودنشان 
پیشرفت  میزان  و  مردم  زندگی  برای 
فیزیکی و اعتبار مورد نیاز، تکمیل کند و 
در اختیار مردم قرار دهد. وی با استقبال 
از پیشنهاد تدوین سند توسعه استان ها 
گفت: بر مبنای این سند می توان مزیت ها 
و ظرفیت های هر استان، شهرستان و حتی 

روستا را مشخص و بر اساس آن برای توسعه 
و آبادانی مناطق مختلف برنامه ریزی و 
اقدام کرد. رئیس جمهور با اشاره به مشکل 
آلایندگی صنایع برای مردم و ضرورت توجه 
صنایع به مسئولیت های اجتماعی خود 
در این زمینه عنوان کرد: دولت نسبت به 
این موضوع حساسیت دارد و اجرای آن را 
در چارچوب قانون موجود در دستور کار 
خود قرار داده است و وزارت نفت با جدیت 
این موضوع را پیگیری می کند ضمن اینکه 
براساس قانون و مقررات موجود، سهم 
۳ درصدی آلایندگی صنایع در استان ها، 
حتما باید در همان استان هزینه شود. 
رئیسی خاطرنشان کرد: دولت در بودجه 
سال آینده برای تولید نفت و گاز و نیز 
تسریع در توسعه و استحصال از میادین 
مشترک توجه ویژه دارد و این کار را برای 
پیشرفت و رشد اقتصادی کشور ضروری 
می داند. رئیس جمهور با اشاره به ایجاد 
پارک های علم و فناوری در کنار شهرک های 
صنعتی بیان کرد: این اقدام می تواند از 
زمینه های ایجاد اشتغال باشد. رئیسی 
با اشاره به موضوع دادن اختیار مالی به 
استان ها گفت: دولت در این زمینه صندوق 
عدالت و پیشرفت را در نظر گرفته است و 
اعتبارات ناشی از فروش مازاد اموال دولت 
و حق مالکانه معادن استان ها که به این 
صندوق واریز می شود، می تواند در اختیار 

شورای برنامه ریزی استان قرار گیرد و برای 
ایجاد اشتغال و تکمیل پروژه های نیمه تمام 
استان استفاده شود. رئیس جمهور با اشاره 
به ضرورت توجه به خصوصی سازی حقیقی 
گفت: موارد مربوط به خصوصی سازی های 
چهارمحال  استان  سه  در  شده  انجام 
وبختیاری، خوزستان و لرستان با مشکلات 
متعددی مواجه بود که مشخصا هفت تپه 
از آن جمله بود که با پیگیری های انجام 
شده مشکلات آن برطرف شد. رئیسی با 
تاکید بر اینکه خصوصی سازی به معنای 
رهاسازی ازجانب دولت نیست تاکید کرد: 
در روند خصوصی سازی ها ضمن احراز 
توانایی فردی که مجموعه ای تولیدی یا 
صنعتی به آن واگذار می شود، دولت خود 
را موظف می داند برای توانمندسازی بخش 
خصوصی نیز اقدام کند و ضمن پرهیز از 
تصدی گری، وظیفه هدایت، حمایت و 
نظارت از بخش خصوصی را انجام دهد. 
رئیس جمهور همچنین بر ضرورت استفاده 
از نیروهای بومی و محلی تاکید کرد و ابراز 
داشت: عموما باید از توانایی و ظرفیت های 
نیروهای بومی هر استان استفاده شود و 
مدیران در محل خدمت خود استقرار داشته 
باشند. رئیس جمهور با اشاره به مشکلات 
ناشی از کاهش نزولات و کم آبی برلزوم 
واهمیت مدیریت منابع آب و اصلاح و 
بهسازی شبکه های آبیاری برای غلبه بر 

مشکل کم آبی تاکید کرد. 
   حمایت از اشتغال بانوان 

رئیس جمهور در دیدار اقشار مختلف 
بانوان کشور، اظهار داشت: در ایران اسلامی 
بانوان نخبه فراوانی هستند که می توانند 
به خوبی تاثیرگذار باشند. رئیسی با تاکید 
بر ضرورت توجه به مسائل مربوط به زن و 
خانواده و نقش آفرینی آنان در حوزه های 
مختلف، اظهار داشت: قوانین و مقررات 
متعددی برای حمایت از حقوق زن و 
خانواده در کشور وجود دارد که لازم است 
همه این قوانین در راستای حمایت و دفاع 
از حقوق بانوان گرامی اجرایی شود. وی با 
تاکید بر اهمیت توجه به موضوع سلامت 
بانوان گفت: دسترسی بانوان به پزشک 
متخصص به ویژه در مناطق محروم کشور 
ضروری است. رئیس جمهور تاکید کرد: 
دولت مصمم است نظام اداری و بانکی، 
مالیاتی، پولی و واردات و صادرات را اصلاح 
کند. رئیسی با تاکید بر حمایت دولت از 
فعالیت و کسب و کار بانوان از جمله در 
فضای مجازی تصریح کرد: فضای مجازی 
باید برای فعالیت های علمی، کسب و کار 
و اشتغال عموم مردم به ویژه بانوان ایمن 
و آسان باشد و لازم است بگونه ای مدیریت 
شود که سوءاستفاده گران و فاسدان نتوانند 
فضای مجازی را آلوده و برای بهره برداران 

واقعی این فضا را تنگ کنند.

عبدالرضا فرجی راد
تحلیلگر مسائل بین الملل

    رئیس جمهور: 

 دولت و مجلس می توانند گام های ماندگاری
 برای رفع مشکلات بردارند

   دولت خود را موظف می داند برای توانمندسازی بخش خصوصی اقدام کند

دیدگــــاه
چگونه از اُمیکرون شکست خوردیم؟ 

ادامه از صفحه یک /  امُیکرون می تواند یک سونامی 
از تعداد مبتلایان ایجاد نماید که مدیریت جلوگیری از 
این امر، برعهده دولت ها است. مسئولان کشور ما باید 
بدانند خیلی سریع یک سری اقدامات محدود کننده 
و تلاش برای قرنطینه های عمومی را آغاز کرده و تلاش 
برای افزایش و اجبار تزریق دوز سوم واکسن انجام دهند. 
آنچه که امروز شاهد آن هستیم واکسیناسیون رها شده 
و بیش از 6 میلیون نفر هنوز واکسن نزده اند و هفت 
میلیون نفر نیز فقط یک دوز واکسن زده اند و این خطر 
موج بلند امیکرون را افزایش می دهد. اگر می خواهیم 
به ابعاد فاجعه پی ببریم، باید به آمار روز پنجشنبه در 
کشور فرانسه اشاره ای داشته باشیم. در کشور فرانسه 
پیش بینی ها در حالت بدبینانه اینگونه بود که در ماه 
ژانویه تعداد مبتلایان به این سویه به حداکثر 2۵0 هزار 
نفر در روز می رسد، در حالی که در روز پنجشنبه ۵00 
هزار مبتلا در این کشور به ثبت رسید که آمار وحشتناک 
و خیره کننده ای به حساب می آید. پس سهل انگاری و 
عادی انگاری بزرگ ترین خطر در برابر امُیکرون است. 
متاسفانه سویه امیکرون به دلیل تغییرات ژنتیکی از 
سرعت انتشار بالاتری برخوردار است و این موضوع 
کودکان را نیز تهدید می کند. این سویه با سویه  های 
قبل که میزان ابتلای کودکان یک تا دو درصد بود، 
تفاوت دارد و میزان ابتلای آنها به ۳ تا ۵ درصد رسیده 
است. این امر خطر بازگشایی ها را به ما گوشزد می کند، 
آن هم در شرایطی که کودکان در مقایسه با بزرگسالان، 
واکسیناسیون قابل توجه ای انجام نداده و بازگشایی 
مدارس نیز می تواند گردش و سرعت انتقال این بیماری 

را در میان کودکان افزایش دهد.

در ادامه اجراي طرح هاي تحول، تاکید شد:       

رويكرد قاضي القضات به ظرفيت هاي مردمي  
 با حفظ استقلال، از امکانات دولت و حکومت استفاده بیشتری کنیم

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه گفت: دستگاه قضائی 
نباید وامدار هیچ فرد و نهادی باشد، اما باید از امکانات 
دولت و حکومت استفاده کند. ما باید ضمن حفظ 
استقلال و شان خودمان، از امکانات دولت و حکومت 
غلامحسین  حجت الاسلام  کنیم.  استفاده  بیشتر 
محسنی  اژه ای ظهر پنجشنبه 7 بهمن، در مراسم دیدار 
رئیس قوه قضائیه با قضات و کارکنان دستگاه قضائی 
استان خراسان رضوی که در اداره کل دادگستری استان 
با اشاره به حجم بالای کار کارکنان قوه قضائیه، گفت: 
این حجم از کار باعث فرسودگی کارکنان می شود. یکی 
از اولویت هایی که ما از روز اول داشتیم، متعادل سازی 
حجم کاری کارکنان قوه قضائیه بود. بدین منظور، یک 
راه  این است که تعداد کارکنان را افزایش دهیم که به 
دلیل کمبود بودجه میسر نیست. اما راه دیگر این است 
که حجم کار را کمتر کنیم. ما باید ببینیم چه مقدار از 
کارها را می توانیم کم کنیم. محسنی اژه ای با تاکید بر 
اینکه باید از جرم انگاری های جدید جلوگیری کنیم و 
حتی بسیاری از جرم های قبلی را هم به تخلف تغییر 
دهیم، گفت: دستگاه قضائی نباید وامدار هیچ فرد و 
نهادی باشد، اما باید از امکانات دولت و حکومت استفاده 
کند. ما باید ضمن حفظ استقلال و شان خودمان، از 
امکانات دولت و حکومت بیشتر استفاده کنیم. به عنوان 
مثال مگر وظیفه شهردار، خدمت به شهروندان نیست؟ 
از شهردار دعوت کنید حجم کار قوه قضائیه را ببیند. 
ما از امکانات حکومت کم استفاده کردیم و می توان با 

حفظ استقلال از امکانات بیشتر استفاده کنیم. وی با 
اشاره به قیمت بالای مسکن در کشور، عنوان کرد: ما 
باید فکر کنیم ببینیم برای مسکن کارکنان قوه قضائیه 
چه می توان کرد. امروز دیگر کسی نمی تواند با حقوق 
خود خانه بخرد. بنابراین ما باید در این زمینه یک فکر 
عاجل بکنیم و از ظرفیت های حکومت استفاده کنیم. 
رئیس قوه قضائیه بیان کرد: همچنین من از مسئولین 
قضائی استان درخواست دارم بررسی کند چند درصد 
احکام نقض می شود و چرا این اتفاق می افتد. باید این 
موارد کاهش یابد. به علاوه در جرایمی که نیاز به حبس 
ندارند، مجازات جایگزین در نظر گرفته شود. وی تاکید 
کرد: باید توجه داشت تعیین مجازات سنگین و سپس 
اعطای عفو و آزادی مشروط، کار درستی نیست. اگر 
فردی مستحق حبس طولانی مدت نیست، حبس 
کمتری برای او در نظر گرفته شود. اینکه متخلفان 
دارای مجازات سنگین را چندین بار عفو کنیم، موجب 
جری شدن آنان می شود. رئیس دستگاه قضا با اشاره 
به مشکلات معیشتی کارکنان قوه قضائیه، اظهار کرد: 
به  رغم وجود مشکلات بودجه ای، تلاش می کنیم در 
جهت بهبود معیشت کارکنان قوه قضائیه اقدامات لازم 
را انجام دهیم. رئیس قوه قضائیه اظهار داشت: طی سفر 
به خراسان رضوی حدود 200 میلیارد تومان برای رفع 
مشکلات اداری، زندان ها و پزشکی قانونی و همچنین 
فراهم آوردن امکانات و تجهیزات مورد نیاز ساختمان ها 
تصویب شد. حجت الاسلام غلامحسین محسنی  اژه ای 

گفت: مبالغ تصویب شده در این سفر برای خراسان 
رضوی طی سه سال به این استان اعطا خواهد شد و جدا 
از بودجه ای است که در سال آینده برای این منظور به 
استان تخصیص داده می شود. وی افزود: یکی از اهداف 
ما از این سفر این بود که مشکلات استان را که قوه قضائیه 
می تواند مستقیم یا غیرمستقیم در حل آن  موثر باشد 
را شناسایی و در جهت برطرف کردن آن  اقدام کنیم. 
براساس بررسی ها بخشی از این مشکلات مربوط به 
حقوق عامه است که قوه قضائیه مستقیما می تواند 
نسبت به آن  ورود پیدا کند. برای حل بخشی دیگر از 
مشکلات نیز قوه قضائیه به دلیل حضور در شوراهای 
مختلف، می تواند به صورت غیرمستقیم تلاش کند. 
رئیس دستگاه قضا بیان کرد: حضور مسئولان قضائی در 
میان مردم و مشاهده و بررسی مشکلات آنان از نزدیک 
هم برای تشکیلات قضائی و خود آن مسئول و هم برای 
مردم بسیار مفید است. وی از مسئولان و مقامات اجرایی 
خراسان رضوی خواست وضعیت حداقل سه مرکز 
قضائی این استان را از نزدیک مشاهده کنند تا به فرآیند 
کار و بعضا مشکلاتی که در خدمت رسانی به مردم وجود 
دارد، واقف شوند اظهار کرد: باید تلاش شود تا آنجا که 
ممکن است در حوزه های مربوط به پیشگیری از وقوع 
جرم، حمایت از تولید و کاهش آسیب های اجتماعی، از 
ظرفیت های مردمی استفاده شود چرا که اگر در انجام 
امور از ظرفیت های مردمی غفلت کنیم، کارها با تاخیر و 

هزینه بیشتری انجام می شود.

 دور پنجم مذاکرات با عربستان 
به زودی در بغداد

سفیر کشورمان در عراق اعلام کرد 
که دور پنجم مذاکرات ایران و عربستان 
به زودی در بغداد برگزار می شود. ایرج 
مسجدی سفیر جمهوری اسلامی ایران 
در بغداد در اظهاراتی تاکید کرد: دور 
پنجم مذاکرات ایران و عربستان به زودی 
در بغداد برگزار خواهد شد. مسجدی 
به موعد دقیق برگزاری این مذاکرات 
و جزئیات آن نپرداخت. پیش از این 
حسین امیرعبداللهیان، وزیر خارجه 
کشورمان در گفت وگویی از آمادگی 
ایران برای ازسرگیری روابط با عربستان 
سعودی خبر داده بود. تایمز او ایندیا 
گزارش داد، حسین امیرعبداللهیان، 
وزیر خارجه کشورمان در گفت وگویی با 
شبکه الجزیره گفت: مذاکرات جاری با 
عربستان سعودی مثبت و سازنده است 
و ایران آمادگی ازسرگیری روابط با این 
کشور را در هر زمانی دارد. این شبکه 
خبری همچنین به نقل از وزیر خارجه 
کشورمان اعلام کرد که نماینده ایران در 
سازمان همکاری اسلامی طی روزهای 
آتی به جده بازخواهد گشت. اعزام و 
استقرار سه دیپلمات ایرانی برای حضور 
در دفتر نمایندگی ایران در سازمان 
همکاری اسلامی را باید گشایشی در 
بن بست روابط تهران و ریاض، شش 
سال پس از قطع روابط دیپلماتیک 

ارزیابی کرد.

سـرمقــاله

اجرای برجام و توافق هسته ای را می توان شروعی بر بهبود شرایط 
اقتصادی ایران در نظر گرفت تا از این وضعیت بحرانی خارج شویم 
و فشارهای تحریمی بر ایران کاهش پیدا کند. این خود دستاورد 
بزرگی است. البته این حرف درست است که اگر این اتفاق هم افتاد 
درهای بهشت به روی ما باز نمی شود و همه مشکلات حل نخواهد 
شد. ولی در حال حاضر بخش بسیار بزرگی از مشکلات مربوط به 
همین تحریم هاست که اگر با توافق این تحریم ها برداشته شد باید در 
شرایط پسا تحریم خوب عمل کرد. در واقع موقعیت ویژه و حساسی 
است که دولتمردان نباید آن را هدر دهند. دوباره اگر درآمدهای نفتی 
سرازیر شد آیا دولت می خواهد اینها را صرف ریخت و پاش در جامعه 
و افزودن نقدینگی و افزایش روند واردات کند یا اینکه ما بتوانیم با 
توجه به فشارهای اقتصادی از پنجره ای که در این دو سه سال ایجاد 
شد به این نتیجه برسیم که صادراتمان یک رونقی گرفته است. لذا 
ممکن است با یک عملکرد غلط کلا این روند شکسته شود و دوباره 
دلارهای فراوان نفتی چشم مدیران را بر حل مشکلات ببندد. در 
نتیجه درست عمل کردن در لحظه بسیار مهم است. شاید دولت دیر 
هنگام متوجه می شود که چنبره مشکلات واقعی و جدی است. در 
واقع مثل حشره ای که در تار عنکبوت گیر کند دست و پا زدن گاهی 
اوقات باعث می شود که تار عنکبوت بیشتر به دست و پا بچسبد و 
آن را ببندد. اکنون بایستی با درایت این بندهایی که به دست دولت 
بسته شده را یکی یکی باز کرد و شاهد یک روند بهبود بود. در انگیزه 
دولت برای اینکه بتواند کار خوب کند شکی نیست و همه موافقند که 
دولت انگیزه بهبود شرایط را دارد. اما واقعیت این است که فاقد دانش 
و تخصص کافی و نگرش درست مدیریتی هستند. به نظر می رسد 
که کلید حل مشکلات کشور بعد از مساله تحریم به کارگیری همه 
نیروهای قابل است. هر زمان که اصولگرایان روی کار می آیند، 
شرایط را به گونه ای پیش می برند که دوباره نیروها و همفکران خود 
را بر سر کار بگمارند. در جاهای متعددی همچون شهرداری ها که 
به دست اصولگرایان افتاده تا وزارتخانه ها کسانی داشتند کار خود را 
به خوبی انجام می دادند و مدیر مشکل داری هم نبودند اما اینها را هم 
عوض کردند و واقعا تصورشان این است که حتما وقتی دولت اصولگرا 
سرکار آمده سر تا پای دولت را تغییر دهند. البته در همان ابتدای کار 
آقای رئیسی یک ژست هایی گرفت که از رده مدیر کل به پایین افراد 
ر ا بنا به تخصص می گماریم اما در عمل آنچه اتفاق می افتد اینکه این 
روند اصولگرا سازی دولت روز به روز ادامه پیدا می کند و هر جا که 
دستشان برسد و ببینند که جزو خودشان نیست زیر پایش را خالی 
می کنند تا تغییر کند. البته احتمال زیاد دارد این مسائل مورد تایید 
آقای رئیسی هم نباشد اما مجموعه انحصارطلبی تاریخی که در بین 
اصولگرایان است و واقعا تصور می کنند که درهای آسمان باز شده 
و اینها به روی زمین ریخته شدند و مامور اصلاح امور هستند، این 
تصور خیلی مخرب است. باید راه به روی بهترین مدیران و نیروهای 

کشور باز شود که همه بتوانند خدمت کنند.

دولت، راه خدمت بهترین ها را  باز کند

احمد شیرزاد 
استاد دانشگاه

به جای افزایش حقوق، قدرت خرید 
را حفظ کنید

نایب رئیس مجلس گفت: دولت در سال 
آینده بهتر است به جای افزایش حقوق، 
قدرت خرید مردم را حفظ کرده و به افزایش 
تورم دامن نزند. علی نیکزاد از دامنه دار شدن 
دریافت مالیات از خانه های خالی، لوکس و 
خودروهای با قیمت بالا خبر داد و اظهار کرد: 
در کنار افزایش درآمد مالیاتی و فروش نفت با 
نرخ اعلام شده، آنچه که در بودجه سال آینده 
مهم به نظر می رسد عدم وابستگی اقتصاد 
کشور به مذاکرات برجام است که به نوعی 
سفره مردم وابسته به نتیجه مذاکرات نشده 
است. وی تصریح کرد: نمایندگان مجلس 
تلاش می کنند تا صندوق پیشرفت و عدالت 
را در استان های مختلف با 2 هزار میلیارد 
تومان سرمایه اولیه بر اساس پیشنهاد دولت 
تشکیل داده و به واریز مبالغ مازاد فروش 
اموال دولتی و دریافت مالیات به این صندوق 
کمک کنند. نیکزاد از حذف ارز ترجیحی به 
استثنای تأمین گندم و دارو خبر داد و گفت: 
پیش بینی شده برای 60 میلیون ایرانی ماهانه 
110 هزار تومان یارانه نقدی پرداخت شود که 
در این زمینه همچنان مباحث کارشناسی در 

کمیسیون تلفیق در حال انجام است. 

آرمان ملی- سهیل ثابت: مذاکرات 
و رایزنی ها برای احیای برجام دور هشتم 
مذاکرات وین همچنان در هتل کوبورگ این 
شهر در حال برگزاری است و هر روز مذاکرات 
دو یا چند جانبه ای میان کشورهای عضو برجام 
در خصوص راه های کاستن اختلافات و رسیدن 
به توافق نهایی برگزار می شود. این در حالی 
است که نسبت به هفته های گذشته شاهد 
تغییراتی در رویکرد تروئیکای اروپایی و حتی 
آمریکایی ها هستیم و آن اینکه دیگر خبری از 
 بهانه گیری های غربی ها و صحبت از اجرای

پلن B نیست و همه طرف ها درصددند که در 
جهت توافق به مشارکت و گفت وگو بپردازند. 
قدر مسلم هر چقدر از اختلافات و پرانتزهای 
باز در مذاکرات وین کاسته شود گام هایی 
رو به جلو برداشته شده و طرفین زودتر به 
خواسته خود یعنی رسیدن به توافق خواهند 
رسید. آنچه مشخص است مذاکرات احیای 
برجام هر چند آرام و ملایم اما در جهت مثبت 
و با پیشرفت حرکت می کند و اگر غربی ها 
مقداری از تعلل خود دست بردارند و مذاکرات 
را سریع تر پیش ببرند شاید تا آخر بهمن نیز 
بتوانیم شاهد توافق باشیم. این در حالی است 
که در طرف مقابل آمریکایی ها نیز چنین فکری 
دارند و از توافق احتمالی سخن می گویند. 
چنانکه برت مک گرک هماهنگ کننده امور 
خاورمیانه کاخ سفید گفته که ایران و آمریکا 
در آستانه یک توافق احتمالی برای بازگشت 
به برجام هستند. وی ادامه داده؛ مذاکرات به 
»نقطه اوج« نزدیک شده و ایالات متحده به 
زودی متوجه خواهد شد که آیا ایران آماده 
است تا به پایبندی کامل به توافق هسته ای 
201۵ بر اساس شرایطی که واشنگتن آن را 
بپذیرد، بازگردد یا خیر. البته این مقام کاخ 
سفید به رغم خوشبینی نسبت به مذاکرات 
مدعی شد که واشنگتن آماده این احتمال 
است که مذاکرات بدون دستیابی به یک توافق 
شکست بخورد. وی تصریح کرده که دولت 

بایدن همچنان بر بازگرداندن توافق هسته ای 
متمرکز است و علاقه ای به توافق موقت »کمتر 
در ازای کمتر« ندارد. سخنان مک گرک در 
شرایطی بیان می شود که چند روزی است 
بحث مذاکره مستقیم ایران و آمریکا به طور 
جدی مطرح شده و آمریکایی ها نیز از این 
مساله استقبال کرده اند و آنطور که گفته 
می شود طرف ایرانی نیز تحت شرایطی موافقت 
خود را اعلام کرده است. با این حال حسین امیر 
عبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان در دیدار 
اخیر خود با کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس با تاکید بر اینکه تا به امروز هیچ 
گفت وگوی مستقیمی میان تیم های مذاکراتی 
جمهوری اسلامی ایران و آمریکا انجام نشده 
است، گفته است: »نظرات فنی دو طرف از 
طریق یادداشت های مکتوب غیررسمی و به 
واسطه گری هماهنگ کننده اتحادیه اروپا 
انجام می شود.« حال باید دید که مذاکرات 
وین چگونه و با چه سرعتی پیش خواهد رفت و 
اساسا در آینده ای نه چندان دور شاهد مذاکره 
مستقیمی خواهیم بود یا توافق بدون مذاکره 

مستقیم حاصل خواهد شد. 
  گفت وگو های برجامی 

می رود  پیش  شرایطی  در  مذاکرات 
سرگرم  روزها  این  مذاکره کنندگان  که 
تکمیل پیش نویس متن توافق و همچنین 
تصمیم گیری در مورد برخی موضوعات 
مورد اختلاف هستند. چنانکه »وانگ کوان« 
مذاکره کننده ارشد چین اخیرا اظهار داشته؛ 
طی دو روز گذشته هیات ها در قالب های 
مختلف دوجانبه و چندجانبه در مورد مسائل 
اساسی دیدار کردند تا اختلافات در مورد رفع 
تحریم ها، تضامین و راستی آزمایی را بیشتر 
کاهش دهند. این در حالی است که مذاکرات 
به اذعان قریب به اتفاق هیات های مشارکت 
کننده، به رغم پیچیدگی برخی موضوعات 
و ضرورت تصمیم گیری های سیاسی در 
مسیر پیشرفت قرار دارد. با این حال طی 

روزهای گذشته خارج از هتل کوبورگ نیز 
مذاکرات در جاهای دیگری میان مقامات 
سیاسی سایر کشورها ادامه داشته است. 
در این راستا نمایندگی روسیه در وین 
روز جمعه در توییتی نوشت: »در بیست و 
هشتم ژانویه ولادیمیر پوتین تماسی تلفنی 
با امانوئل مکرون برقرار کرد. روسای جمهور 
درخصوص برجام گفت وگو کردند و بر مواضع 
روسیه و فرانسه در رابطه با تداوم تلاش های 
توافق  اجرای  و  حفظ  جهت  بین المللی 
هسته ای و قطعنامه 22۳1 شورای امنیت 
سازمان ملل تاکید داشتند. از طرف دیگر 
وزارت خارجه روسیه اعلام کرد که سرگئی 
لاوروف، وزیر خارجه روسیه و آنالنا بربوک، 
وزیر خارجه آلمان در تماسی تلفنی با یکدیگر 
درخصوص توافق هسته ای ایران به گفت وگو 
پرداختند و تاکید کردند که کار دیپلماتیک 
متمرکز باید برای احیای توافق هسته ای وین 

در 201۵ادامه بیابد. 
 دیدار امیر عبداللهیان- گوترش

وزیر امور خارجه کشورمان و دبیر کل 
سازمان ملل متحد در خصوص تحولات 
منطقه ای و بین المللی از جمله آخرین اوضاع 
در یمن و افغانستان و همچنین روند مذاکرات 
وین گفت وگو و تبادل نظر کردند. حسین 
امیرعبداللهیان با اشاره به روند مذاکرات وین 
برای لغو تحریم ها، روند مذاکرات را مثبت 
خواند و بار دیگر بر اراده جدی جمهوری 
اسلامی ایران برای رسیدن به توافق خوب 
در کوتاه ترین زمان ممکن تصریح کرد. وی 
در ادامه با تاکید بر عدم اعتماد به حاکمان 
کاخ سفید، بر ضرورت انجام اقدامات عملی 
و ملموس و قابل راستی آزمایی طرف غربی 
و آمریکا برای اثبات دستیابی به توافق پایدار 
و قابل اتکا تاکید کرد. آنتونیو گوترش دبیر 
کل سازمان ملل نیز از هرگونه پیشرفت در 
روند مذاکرات هسته ای و رفع تحریم ها در 
وین استقبال کرد و گفت، سازمان ملل همواره 

با تمام توان و امکانات خود برای دستیابی 
به توافق هسته ای و صلح بین المللی حمایت 
کرده است. این در حالی است که وزیر امور 
خارجه کشورمان در صفحه شخصی خود در 
توییتر نیز نوشت: »تاریخ، تجربه و رفتارشناسی 
آمریکا نشان داده است که به سیاستمداران و 
حاکمان آمریکا نمی توان اعتماد کرد. برای ما 
ملاک هرگونه قضاوتی، مشاهده رفتار عملی 
آمریکا خواهد بود. در موضوع لغو تحریم ها نیز 
باید منافع کامل ایران محقق شود و بر روی 
زمین اتفاق ملموسی رخ دهد.« همچنین 
روز گذشته دیدار دوجانبه علی باقری، رئیس 
هیأت مذاکره کننده ایران و انریکه مورا، 
هماهنگ کننده اروپایی گفت وگوها در هتل 
کوبورگ وین برگزار شد و پس از نشست نیز 
جلسه با حضور مذاکره کنندگان ارشد ایران، 

اتحادیه اروپا و سه کشور اروپایی برگزار شد. 
 پیشبرد مذاکرات با ایران 

جیک سالیوان مشاور امنیت ملی آمریکا 
و ایال هولاتا مشاور امنیت داخلی رژیم 
صهیونیستی دیدار و گفت وگویی ویدئویی 
داشته اند که بر موضوع مذاکرات با ایران و 
تحولات مهم خاورمیانه متمرکز بوده است. 
سالیوان در این گفت وگو بر تعهد آمریکا 
نسبت به دیپلماسی، به عنوان روش ترجیحی 
پیشبرد مذاکرات غیر مستقیم هسته ای با 
ایران تاکید کرد. اگرچه او بیان کرد، در صورت 
شکست دیپلماسی، آمریکا به دیگر گزینه ها 
که با هماهنگی شرکای آن مانند اسراییل 
آماده می شود، روی خواهد آورد. علاوه بر این، 
پایگاه خبری آمریکایی اکسیوس گزارش داد 
که مقامات ارشد رژیم صهیونیستی پس از 
این گفت وگوی دوجانبه به اکسیوس گفته اند 
نگران این هستند با وجود پررنگ شدن بحران 
اوکراین، توجه بین المللی از آنچه »بحران 
هسته ای ایران« خوانده شده است، برگرفته 
شده و کار روسیه و آمریکا برای همکاری در 

این زمینه سخت شود.
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